
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
1. Επικύρωση Πρακτικών, σελ. 8579 
2.  Άδεια απουσίας των Βουλευτών κ.κ. Ν. Μπακογιάννη και

Σ. Κουλκουδίνα, σελ. 8607 
3. Ανακοινώνεται ότι τη συνεδρίαση παρακολουθούν µα-

θητές από το Ράλλειο Πειραµατικό Δηµοτικό Σχολείο Πειραιά
και από το 15ο Γυµνάσιο Περιστερίου, σελ. 8612, 8613 

4. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 8579, 8607, 8608, 8609,
8610, 8611, 8612, 8613 

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Ανακοίνωση αναφορών µε αριθµό από 883 έως 939, σελ.

8580-8595 
2. Απαντήσεις Υπουργών σε ερωτήσεις Βουλευτών, σελ.

8596-8606 
3. Συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων:, σελ.  
α) Προς την Υπουργό Εσωτερικών µε θέµα: «Για τη διατή-

ρηση του Κέντρου και Μουσείου Χαρακτικών Τεχνών «Βάσως
Γ. Κατράκη» ως νοµικού προσώπου δηµοσίου δικαίου του
Δήµου Μεσολογγίου, σελ. 8608 

β) Προς την Υπουργό Κοινωνικής Συνοχής και Οικογένειας,
µε θέµα: «Η βία κατά των γυναικών απαιτεί νέο, ολιστικό κοι-
νωνικό µοντέλο αντιµετώπισης και πλήρη εφαρµογή της Σύµ-
βασης της Κωνσταντινούπολης», σελ. 8609 

γ) Προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε
θέµα: «Η διαχρονική ρύπανση του Ασωπού ποταµού και η
άµεση ανάγκη επίλυσης του προβλήµατος», σελ. 8611 

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
1. Κατάθεση σχεδίων νόµων:
i. Οι Υπουργοί Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών, Υπο-

δοµών και Μεταφορών και Ανάπτυξης κατέθεσαν στις 5-1-
2024 σχέδιο νόµου: Α) Κύρωση της από τις από 7-12-2023
τροποποίησης της από 31-7-1995 Σύµβασης Ανάπτυξης Αε-
ροδροµίου µεταξύ του ελληνικού δηµοσίου και της Ανώνυ-
µης Εταιρείας µε την επωνυµία «Διεθνής Αερολιµένας
Αθηνών Α.Ε.» και Β) Κύρωση του από 4-1-2024 Ιδιωτικού Συµ-
φωνητικού µεταξύ του Ελληνικού Δηµοσίου και της Ανώνυ-
µης Εταιρείας µε την επωνυµία «Αεροπορία Αιγαίου Ανώνυµη
Αεροπορική Εταιρεία», σελ. 8607 

ii. Οι Υπουργοί Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού,
Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών, Εσωτερικών, Υγείας,
Ανάπτυξης, Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης, Ναυτιλίας
και Νησιωτικής Πολιτικής, Τουρισµού, Ψηφιακής Διακυβέρ-
νησης, Επικρατείας, καθώς και οι αναπληρωτές Υπουργοί
Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών και Εσωτερικών κατέ-
θεσαν στις 9-1-2024 σχέδιο νόµου: «Ενίσχυση του εθνικού
συστήµατος επαγγελµατικής εκπαίδευσης και κατάρτισης».
, σελ. 8609 

2. Κατάθεση Εκθέσεως Διαρκούς Επιτροπής: 
Η Διαρκής Επιτροπή Οικονοµικών Υποθέσεων καταθέτει

την  Έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Εθνικής
Οικονοµίας και Οικονοµικών: Α) Κύρωση της από 7-12-2023
τροποποίησης της από 31-7-1995 Σύµβασης Ανάπτυξης  αε-
ροδροµίου µεταξύ του Ελληνικού Δηµοσίου και της Ανώνυ-
µης Εταιρείας µε την επωνυµία «Διεθνής Αερολιµένας
Αθηνών Α.Ε.» και Β) Κύρωση του από 4-1-2024 Ιδιωτικού Συµ-
φωνητικού µεταξύ του Ελληνικού Δηµοσίου και της Ανώνυ-

µης Εταιρείας µε την επωνυµία «Αεροπορία Αιγαίου Ανώνυµη
Αεροπορική Εταιρεία»., σελ. 8607 

3. Κατάθεση πρότασης νόµου:
Ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ-

Προοδευτική Συµµαχία και οι Βουλευτές του κόµµατός του,
κατέθεσαν στις 8-1-2024 πρόταση νόµου: « Άρση διακρίσεων
λόγω φύλου στο Οικογενειακό Δίκαιο, κατοχύρωση δικαιώ-
µατος γάµου για όλα τα πρόσωπα και αναγκαίες προσαρµο-
γές της νοµοθεσίας», σελ. 8607 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ

ΜΠΟΥΡΑΣ Α. , σελ. 8579 - 8613

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΛΙΝΟΥ Α. , σελ. 8613
ΜΠΟΥΡΑΣ  Α. , σελ. 8579, 8607, 8608, 8609, 

8610, 8611, 8612, 8613

Β. Επί των επικαίρων ερωτήσεων:
ΚΑΡΑΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΥ Ε. , 

σελ. 8612
ΚΕΦΑΛΑ Μ., σελ. 8609, 8611
ΛΙΒΑΝΙΟΣ Θ., σελ. 8608, 8609
ΠΑΠΑΝΑΣΤΑΣΗΣ Ν. , σελ. 8608, 8609
ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ Θ., σελ. 8612, 8613
ΦΩΤΙΟΥ  Θ. , σελ. 8609, 8610, 8611

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΟΣΤ’

Τετάρτη 10 Ιανουαρίου 2024



Αθήνα, σήµερα στις 10 Ιανουαρίου 2024, ηµέρα Τετάρτη και
ώρα 9.36’, συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Γ’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ ΜΠΟΥΡΑ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Καληµέρα σας και καλή χρονιά. Είναι η πρώτη µέρα που η
Ολοµέλεια συνεδριάζει κι ευχόµαστε καλή χρονιά, χρόνια πολλά
µε υγεία πάντα σε όλον τον ελληνικό λαό και όλοι οι συνάδελφοι
να έχετε δύναµη και υγεία για να ανταπεξέρθουµε στο έργο το
οποίο έχει αναθέσει στον καθένα ο ελληνικός λαός. 

(ΕΠΙΚΥΡΩΣΗ ΠΡΑΚΤΙΚΩΝ: Σύµφωνα µε την από 20-12-2023
εξουσιοδότηση του Σώµατος, επικυρώθηκαν µε ευθύνη του Προ-
εδρείου τα Πρακτικά της ΟΕ’ συνεδριάσεώς του, της Τετάρτης
20 Δεκεµβρίου 2023 σε ό,τι αφορά την ψήφιση στο σύνολο του
σχεδίου νόµου: «Οργανωτικές και διαδικαστικές διατάξεις για
την ανάπτυξη, παρεµβάσεις για την ενίσχυση της δίκαιης ανα-
πτυξιακής µετάβασης και άλλες επείγουσες διατάξεις».)

Παρακαλείται ο κύριος Γραµµατέας να ανακοινώσει τις ανα-
φορές προς το Σώµα. 

(Ανακοινώνονται προς το Σώµα από τον Γραµµατέα της Βου-
λής κ. Γεώργιο Βρεττάκο, Βουλευτή Β’ Πειραιώς, τα ακόλουθα:

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

K’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ A’

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΟΣΤ’

Τετάρτη 10 Ιανουαρίου 2024



8580 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

Α. ΚΑΤΑΘΕΣΗ ΑΝΑΦΟΡΩΝ



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΟΣΤ’ - 10 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2024 8581



8582 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΟΣΤ’ - 10 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2024 8583



8584 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΟΣΤ’ - 10 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2024 8585



8586 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΟΣΤ’ - 10 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2024 8587



8588 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΟΣΤ’ - 10 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2024 8589



8590 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΟΣΤ’ - 10 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2024 8591



8592 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΟΣΤ’ - 10 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2024 8593



8594 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΟΣΤ’ - 10 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2024 8595



8596 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

Β. ΑΠΑΝΤΗΣΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΩΝ ΣΕ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ΒΟΥΛΕΥΤΩΝ



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΟΣΤ’ - 10 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2024 8597



8598 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΟΣΤ’ - 10 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2024 8599



8600 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΟΣΤ’ - 10 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2024 8601



8602 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΟΣΤ’ - 10 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2024 8603



8604 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΟΣΤ’ - 10 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2024 8605



8606 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστώ θερµά τον
κ. Βρεττάκο για την ανάγνωση των αναφορών.

Πριν προχωρήσουµε στις επίκαιρες ερωτήσεις, έχω να κάνω
κάποιες ανακοινώσεις προς το Σώµα.

Οι Υπουργοί Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών, Υποδοµών
και Μεταφορών και Ανάπτυξης κατέθεσαν στις 5-1-2024 σχέδιο
νόµου: Α) Κύρωση της από τις από 7-12-2023 τροποποίησης της
από 31-7-1995 Σύµβασης Ανάπτυξης Αεροδροµίου µεταξύ του
Ελληνικού Δηµοσίου και της ανώνυµης εταιρείας µε την επωνυ-
µία «Διεθνής Αερολιµένας Αθηνών Α.Ε.» και Β) Κύρωση του από
4-1-2024 Ιδιωτικού Συµφωνητικού µεταξύ του Ελληνικού Δηµο-
σίου και της ανώνυµης εταιρείας µε την επωνυµία «Αεροπορία
Αιγαίου Ανώνυµη Αεροπορική Εταιρεία». 

Παραπέµφθηκε στην αρµόδια Διαρκή Επιτροπή.
Η Διαρκής Επιτροπή Οικονοµικών Υποθέσεων καταθέτει την

έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Εθνικής Οικονο-
µίας και Οικονοµικών: Α) Κύρωση της από 7-12-2023 τροποποί-
ησης της από 31-7-1995 Σύµβασης Ανάπτυξης  Αεροδροµίου
µεταξύ του Ελληνικού Δηµοσίου και της ανώνυµης εταιρείας µε
την επωνυµία «Διεθνής Αερολιµένας Αθηνών Α.Ε.» και Β) Κύρωση
του από 4-1-2024 Ιδιωτικού Συµφωνητικού µεταξύ του Ελληνικού

Δηµοσίου και της ανώνυµης εταιρείας µε την επωνυµία «Αερο-
πορία Αιγαίου Ανώνυµη Αεροπορική Εταιρεία».

Επίσης ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΣΥ-
ΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία και οι Βουλευτές του κόµµατός
του, κατέθεσαν στις 8-1-2024 πρόταση νόµου: «Άρση διακρίσεων
λόγω φύλου στο Οικογενειακό Δίκαιο, κατοχύρωση δικαιώµατος
γάµου για όλα τα πρόσωπα και αναγκαίες προσαρµογές της νο-
µοθεσίας». 

Παραπέµπεται στην αρµόδια Διαρκή Επιτροπή.
Η Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Ντόρα Μπακογιάννη

ζητεί άδεια ολιγοήµερης απουσίας στο εξωτερικό. 
Η Βουλή εγκρίνει;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Συνεπώς η Βουλή

ενέκρινε τη ζητηθείσα άδεια.
Επίσης, ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Σπυρίδων

Κουλκουδίνας ζητεί άδεια ολιγοήµερης απουσίας στο εξωτερικό. 
Η Βουλή εγκρίνει;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Συνεπώς η Βουλή

ενέκρινε τη ζητηθείσα άδεια.

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΟΣΤ’ - 10 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2024 8607



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, εισερχόµαστε στη συζήτηση των

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Με έγγραφο του ο Γενικός Γραµµατέας Νοµικών και Κοινοβου-
λευτικών Θεµάτων ενηµερώνει το Σώµα για τα εξής:

«Σήµερα Τετάρτη 10 Ιανουαρίου 2024 οι επίκαιρες ερωτήσεις
που θα συζητηθούν είναι οι εξής: 

Η υπ’ αριθµόν 533/8-1-24 επίκαιρη ερώτηση και θα απαντηθεί
από τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας κ. Θεόδωρο Σκυ-
λακάκη. Η υπ’ αριθµόν 529/8-1-24 επίκαιρη ερώτηση θα απαντηθεί
από τον Αναπληρωτή Υπουργό Εσωτερικών κ. Θεόδωρο Λιβάνιο.
Και η υπ’ αριθµόν 2200/8-12-23 ερώτηση του κύκλου των αναφο-
ρών – ερωτήσεων κατά άρθρο 130 παράγραφος 5 του Κανονισµού
της Βουλής, θα απαντηθεί από την Υφυπουργό Κοινωνικής Συνο-
χής και Οικογένειας κ. Μαρία - Αλεξάνδρα Κεφάλα.

Ο Γενικός Γραµµατέας Νοµικών και Κοινοβουλευτικών Θεµά-
των, κ. Στυλιανός - Ιωάννης Γεωργίου Κουτνατζής».

Κατόπιν αυτών η επίκαιρη ερώτηση που θα συζητηθεί είναι η
πρώτη µε αριθµό 529/8-1-2024 ερώτηση πρώτου κύκλου του Βου-
λευτή Αιτωλοακαρνανίας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του Κοµ-
µουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Νικολάου Παπαναστάση προς
την Υπουργό Εσωτερικών µε θέµα: «Για τη διατήρηση του Κέντρου
και Μουσείου Χαρακτικών Τεχνών «Βάσως Γ. Κατράκη» ως ΝΠΔΔ
του Δήµου Μεσολογγίου. 

Κύριε Παπαναστάση, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας
για δύο λεπτά.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΝΑΣΤΑΣΗΣ: Ευχαριστώ κύριε Πρόεδρε, και
καλή χρονιά και από την πλευρά µου. 

Κύριε Υπουργέ, στο Αιτωλικό Αιτωλοακαρνανίας υπήρχε µέχρι
πρόσφατα ένα πολύ σηµαντικό µουσείο. Ήταν το µοναδικό µου-
σείο αµιγώς χαρακτικής τέχνης όχι µόνο στην Ελλάδα αλλά σε
ολόκληρη την Ευρώπη. Είναι τραγικό το ότι χρησιµοποιείται ο αό-
ριστος στην φρασεολογία µου, γιατί δεν υπάρχει πλέον. Ήταν το
Μουσείο Βάσως Κατράκη - Εικαστικό Κέντρο Χαρακτικής. Ήταν
ένας χώρος που στέγαζε τη δεκαπεντάχρονη δουλειά της Βάσως
Κατράκη στο παραδοσιακό ξύλο και την τριανταπεντάχρονη χα-
ρακτική της στην πέτρα. Στέγαζε συνολικά µία συλλογή από τε-
τρακόσια έργα, έργα που κυριολεκτικά σηµάδεψαν την παγκόσµια
χαρακτική δηµιουργία εκφράζοντας τον µόχθο και τους µεγάλους
αγώνες του λαού µας για δίκαιο και ελευθερία, από την αντίσταση
και τα δύσκολα µετεµφυλιακά χρόνια έως τη δικτατορία. 

Αυτή η τεράστια πολιτιστική και ιστορική κληρονοµιά για τον
λαό µας, και ιδιαίτερα για τον λαό της Αιτωλοακαρνανίας και του
Αιτωλικού, κυριολεκτικά σάπιζε µέχρι σήµερα, κυρίως από τη δια-
βρωτική αδιαφορία όλων των µέχρι σήµερα κυβερνήσεων. Ήταν
παντελώς ακατάλληλες οι συνθήκες φύλαξης και έκθεσης των πο-
λύτιµων έργων, κάποια εκ των οποίων καταστράφηκαν ανεπανόρ-
θωτα.

Έχω ένα λεύκωµα εδώ, το οποίο πραγµατικά θα ήθελα να εί-
χατε τη δυνατότητα να το πιάσετε στα χέρια σας για να δείτε τη
µούχλα που αποπνέει. Αυτό µέχρι πρόσφατα διανεµόταν στους
επισκέπτες του µουσείου. 

Στα δεκαοκτώ, λοιπόν, χρόνια ύπαρξής του αυτό το µουσείο δεν
λειτούργησε ποτέ µε προδιαγραφές µουσείου. Όλες µα όλες οι
µέχρι σήµερα κυβερνήσεις -Νέας Δηµοκρατίας, ΣΥΡΙΖΑ, ΠΑΣΟΚ-
δεν ενδιαφέρθηκαν στο ελάχιστο να στελεχωθεί µε µόνιµο προ-
σωπικό, ούτε µε επαγγελµατίες ξεναγούς ή ειδικούς, όπως προ-
βλέπει το καταστατικό του. 

Ως επιστέγασµα δε αυτής της πολιτικής απαξίας, µε τον δικό
σας νόµο, τον ν.5056/23, το νοµικό πρόσωπο δηµοσίου δικαίου
του Δήµου Μεσολογγίου, δηλαδή το Κέντρο και Μουσείο Χαρα-
κτικών Τεχνών Βάσως Κατράκη, στο τέλος του χρόνου αυτού που
πέρασε καταργήθηκε. Έκλεισε, λουκέτο!

Κύριε Υπουργέ, σήµερα σας θέτουµε ως ερώτηµα: Ποια µέτρα
προτίθεστε να πάρετε, προκειµένου να εξαιρεθεί αυτό το µουσείο
από την κατάργηση των νοµικών προσώπων δηµοσίου δικαίου των
δήµων, κάτι που επίσης ζητά µε οµόφωνη απόφασή του και ο
Δήµος Μεσολογγίου έτσι ώστε να διασφαλιστεί η διοικητική του
αυτοτέλεια, να αναπτυχθεί όπως του πρέπει ως µουσείο διεθνούς

εµβέλειας αντάξιο της µεγάλης και µε διεθνείς διακρίσεις χαρά-
κτριας Βάσως Κατράκη. Σηµειωτέων ότι ακόµη και µετά την εφαρ-
µογή του νόµου έχετε εξαιρέσει και άλλα µουσεία. 

Πρέπει να καλυφθεί επίσης η ανάγκη γενικευµένης επιστηµονι-
κής µέριµνας στο εν λόγω µουσείο όσον αφορά την καταγραφή,
µελέτη, διάσωση, συντήρηση, ανάδειξη, τεκµηρίωση και προβολή
του µεγάλου πλούτου που υπάρχει στο µουσείο αυτό και να εξα-
σφαλιστεί γενναία χρηµατοδότησή του.

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εγώ ευχαριστώ. 
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΛΙΒΑΝΙΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-

κών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Κι από µένα θερµές ευχές για
τη νέα χρονιά που ξεκινάει. Υγεία πάνω απ’ όλα.

Αγαπητέ κύριε Παπαναστάση, στην τοποθέτησή σας είχατε κάτι
οξύµωρο. Είχα σκοπό να σας απαντήσω µονολεκτικά ότι το µου-
σείο είναι παρελθόν ως αυτοτελές νοµικό πρόσωπο κι έχει βγει η
διαπιστωτική πράξη. Αλλά µε βάλατε στην ίντριγκα να σας απαν-
τήσω σε αυτά που είπατε. Τι περιγράψατε; «Να µείνει το µουσείο,
καταστρεφόµαστε, λουκέτο στο µουσείο». Εξαϋλώθηκε το µου-
σείο; Δεν είναι σήµερα εκεί το µουσείο; Λειτουργεί το µουσείο σή-
µερα; Λειτουργεί. Το ΑΦΜ σάς νοιάζει. Το αφήνουµε στην άκρη. 

Δεύτερον, «µουχλιασµένους οδηγούς, άθλιες εγκαταστάσεις,
δεν είχε εξαερισµό» το νοµικό πρόσωπο που θέλετε να κρατήσετε
και να διατηρήσετε. Είσαστε τόσο ικανοποιηµένος τόσα χρόνια,
υπερηφανευόσασταν για το επίπεδό του και τώρα θέλετε να το
κρατήσετε. Σας άρεσε αυτή η εικόνα; «Να χρηµατοδοτηθεί». Πώς
θα χρηµατοδοτηθεί; Ζητήθηκε χρηµατοδότηση; Από ποιον; Ξέρετε
τι προσωπικό ζήτησε το συγκεκριµένο νοµικό πρόσωπο επί του
προγραµµατισµού προσλήψεων; Μηδέν! Δεν ζήτησε ένα άτοµο. 

Είναι ευθύνη της νέας δηµοτικής αρχής, η οποία ανέλαβε την
προηγούµενη εβδοµάδα, να σχεδιάσει, να οργανώσει, να επιλέξει
τον καλύτερο τρόπο για την ανάπτυξη του µουσείου µέσα στο ορ-
γανωµένο πλαίσιο του δήµου, µε κατάλληλο προσωπικό, µε ενιαία
οικονοµική υπηρεσία, µε σωστή και χρηστή διαχείριση. Διότι, όπως
είπα και στην απάντηση σε επίκαιρη ερώτηση του κ. Ζαµπάρα, του
Βουλευτή του ΣΥΡΙΖΑ της Αιτωλοακαρνανίας, κοµµάτι από τη δια-
χείριση του µουσείου απασχολεί ήδη την Εθνική Αρχή Διαφάνειας
µε έγγραφο που έχω στείλει και περιµένουµε από εκεί να δούµε τι
θα βγάλει ο έλεγχος. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστώ, κύριε

Υπουργέ. 
Ο κ. Παπαναστάσης έχει τον λόγο για τη δευτερολογία του.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΝΑΣΤΑΣΗΣ: Κύριε Υπουργέ, περιγράψατε

ένα δικό σας αφήγηµα. Η κατάσταση είναι αυτή την οποία περι-
γράψατε, άθλια. Μέχρι το τέλος του χρόνου πραγµατικά έτσι ήταν,
γι’ αυτό έχουµε και τα µουχλιασµένα και όχι µόνο τα µουχλιασµένα
φυλλάδια, αλλά τα κατεστραµµένα έργα, σε έναν φορέα, σε ένα
νοµικό πρόσωπο δηµοσίου δικαίου το οποίο είχε το πλαίσιο, αν οι
κυβερνήσεις εφάρµοζαν στο ελάχιστο την ανάδειξη της έννοιας
πολιτισµός. Γιατί πραγµατικά αυτή η εικόνα δεν είναι µόνο για το
Μουσείο Κατράκη. Είναι ευρύτερη. 

Κανείς δεν ενδιαφέρθηκε και δεν είναι επιχείρηµα αυτό. Πραγ-
µατικά δεν είναι επιχείρηµα η κατάντια και η απαξία από όλους
µέχρι σήµερα και να λέµε «Εφόσον κατάντησε έτσι, τι θα κά-
νουµε;». 

Προτείνει η Κυβέρνηση µε βάση τον νόµο αυτόν ο οποίος ήρθε,
να συνεχιστεί η λειτουργία του στο πλαίσιο µιας υπηρεσίας ενός
δήµου, µε υπεύθυνο έναν αντιδήµαρχο -όποιον τύχει, τι να κά-
νουµε; Αυτόν έχει ο δήµος, αυτόν θα βάλει-, µε χρηµατοδότηση
αν έχει ο δήµος από τα συνολικά του κονδύλια, µε έλλειψη ειδι-
κευµένου προσωπικού, γιατί δεν προβλέπεται ως υπηρεσία του
δήµου να έχει. Και εσείς αυτό το λέτε πρόοδο! 

Εγώ θα σας πω µόνο ένα πράγµα. Αυτό που συνειδητά η Κυ-
βέρνηση απαξιώνει, παραλαµβάνοντας το απαξιωµένο από τις
προηγούµενες κυβερνήσεις, η Προεδρία της Δηµοκρατίας -γιατί
φέτος είναι τα πενήντα χρόνια από την εγκαθίδρυση της Δηµο-
κρατίας- επιλέγει ως εικαστικό πυρήνα για ανάδειξη αυτών των
χρόνων έργα της Κατράκη. Αυτό είναι. Ψαχτείτε. Ψαχτείτε λοιπόν,
και δώστε τη δυνατότητα στον ελληνικό λαό αυτή την πολιτιστική
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κληρονοµιά να την χαρεί, να την αναδείξει και να διαµορφώσει και
νέους εικαστικούς. 

Επίσης, ένα άλλο στοιχείο που θέλω να σας πω για αυτό που η
πολιτική σας απαξιώνει αυτή τη στιγµή -και αναφέροµαι στο µου-
σείο και στην ανάδειξη του- είναι ότι υπάρχει διεθνές ενδιαφέρον,
όχι µόνο εγχώριο, για χρηµατοδότηση της συντήρησης, της ανά-
δειξης, της επεξεργασίας και της προοπτικής αυτού του έργου. 

Η Κυβέρνησή σας, λοιπόν, περί άλλων τυρβάζει, γιατί ο πολιτι-
σµός δεν είναι στις προτεραιότητες σας. Η πορεία και η προοπτική
που δίνουν τα νοµοθετήµατά σας αυτό δείχνει. Δυστυχώς, αυτή
είναι η πραγµατικότητα. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Υπουργέ, έχετε

τον λόγο για τη δευτερολογία σας. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΛΙΒΑΝΙΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-

κών): Αγαπητέ, κύριε Παπαναστάση, δύο πράγµατα, γιατί κάποιοι
είµαστε στην αυτοδιοίκηση χρόνια και τυγχάνει να ξέρουµε και τις
διαχρονικές θέσεις των κοµµάτων. Ξέρουµε κάποια κόµµατα που
φώναζαν πριν πέντε, έξι, εφτά, δέκα χρόνια για την κατάργηση
των νοµικών προσώπων, για την ενσωµάτωση των δήµων µε µε-
ταφορά όλου του προσωπικού µέσα στον δήµο που έγινε και τώρα
φωνάζουν για το αντίθετο. 

Καλωσορίζουµε το διεθνές ενδιαφέρον για την ανάδειξη και την
προστασία του µουσείου. Δεν θα γίνει επειδή µπήκε στον δήµο;
Αυτό λέτε; Το ότι συστήνεται επιτροπή µε απόφαση του δηµοτικού
συµβουλίου, για τη διαχείριση της καθηµερινής λειτουργίας του
µουσείου, δεν το ξέρετε. Το αν θα έχει ξεχωριστό ΑΦΜ είναι το
πρόβληµά σας; Αυτό είναι για εσάς το πρόβληµα; 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΝΑΣΤΑΣΗΣ: Δεν θέσαµε θέµα ΑΦΜ.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΛΙΒΑΝΙΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-

κών): Μα, αυτό θέτετε, κύριε Παπαναστάση! Αυτό θέτετε! Θέµα
ΑΦΜ, να διατηρηθεί ξεχωριστό νοµικό πρόσωπο. Δεν σας νοιάζει
τίποτα άλλο. Δεν σας νοιάζει εκεί που φτάσαµε σήµερα να δούµε
πώς θα το κάνουµε. Κάνει προγραµµατική το Μουσείο Κατράκη
να χρηµατοδοτηθεί από το ΕΣΠΑ και δεν χωράει; Και πάει η υπό-
θεση στην Εθνική Αρχή Διαφάνειας; Αυτό είναι το θέµα; Ή να
πάρει το µουσείο τη θέση που αξίζει στην προσφορά της Κατράκη
στον ελληνικό πολιτισµό; Και πολύ σωστά η Προεδρία της Δηµο-
κρατίας το αναδεικνύει. Και το αναδεικνύει γιατί το µουσείο υπάρ-
χει, συνεχίζει και λειτουργεί. 

Έκλεισε το µουσείο; Δεν υπάρχει το µουσείο σήµερα; Γιατί λαϊ-
κίζετε µε αυτόν τον τρόπο που δεν ταιριάζει στην παράταξή σας;
Περιµένω την πρόταση της δηµοτικής αρχής του Μεσολογγίου,
να µας πει τι θέλει να κάνει, πώς θα το αναδείξει, τι χρηµατοδό-
τηση θέλει. Δεν υπάρχει τέτοιο αίτηµα. Υπάρχει το ΠΕΠ Δυτικής
Ελλάδας το οποίο διαχειρίζεται η Περιφέρεια Δυτικής Ελλάδος, η
οποία φαντάζοµαι θα έχει διάθεση να βοηθήσει σε ένα τέτοιο µου-
σείο τέτοιας αισθητικής. 

Δεν αξίζει αυτή η εικόνα σήµερα ούτε στην Κατράκη ούτε στους
πολίτες του Αιτωλικού, ούτε στους πολίτες της Ιεράς Πόλης Με-
σολογγίου. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εγώ ευχαριστώ,

κύριε Υπουργέ. 
Πριν πάµε στην επόµενη επίκαιρη ερώτηση, έχω µια ανακοί-

νωση προς το Σώµα. 
Οι Υπουργοί Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού, Εθνικής

Οικονοµίας και Οικονοµικών, Εσωτερικών, Υγείας, Ανάπτυξης, Ερ-
γασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης, Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πο-
λιτικής, Τουρισµού, Ψηφιακής Διακυβέρνησης, Επικρατείας,
καθώς και οι αναπληρωτές Υπουργοί Εθνικής Οικονοµίας και Οι-
κονοµικών και Εσωτερικών κατέθεσαν στις 9-1-2024 σχέδιο νόµου:
«Ενίσχυση του εθνικού συστήµατος επαγγελµατικής εκπαίδευσης
και κατάρτισης». 

Παραπέµπεται στην αρµόδια Διαρκή Επιτροπή.
Προχωρούµε στη δεύτερη για σήµερα ερώτηση που είναι η

πρώτη ερώτηση µε αριθµό 2200/8-12-2023 του κύκλου αναφορών
και ερωτήσεων της Βουλευτού Β3’ Νότιου Τοµέα Αθηνών της Κοι-
νοβουλευτικής Οµάδας «Νέα Αριστερά» κ. Θεανώς Φωτίου προς
την Υπουργό Κοινωνικής Συνοχής και Οικογένειας, µε θέµα: «Η
βία κατά των γυναικών απαιτεί νέο, ολιστικό κοινωνικό µοντέλο αν-

τιµετώπισης και πλήρη εφαρµογή της σύµβασης της Κωνσταντι-
νούπολης».

Ορίστε, κυρία Φωτίου, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας. 
ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Θέλω να πω και

εγώ καλή χρονιά. 
Και να πω ότι αυτή η ερώτηση κατατέθηκε µε έντεκα ερωτή-

µατα, όπως ξέρετε, και απευθυνόταν σε τέσσερα Υπουργεία, στο
Δικαιοσύνης, στο Εσωτερικών, στο Προστασίας του Πολίτη και
στο Οικογένειας και Κοινωνικής Συνοχής. Βεβαίως, ήρθατε εσείς,
κυρία Υφυπουργέ, να απαντήσετε, αλλά να σας πω πρώτα-πρώτα
δύο στοιχεία. 

Είναι γεγονός ότι η βία κατά των γυναικών και τα εγκλήµατα µε
θύµατα γυναίκες αυξήθηκαν επί της διακυβέρνησης της Νέας Δη-
µοκρατίας κατά 150%. Με βάση τα στοιχεία της Αστυνοµίας τα
οποία θα καταθέσω, το 2019 ήταν τέσσερις χιλιάδες εκατόν εβδο-
µήντα ένα θύµατα -πρόσεξε, όχι καταγγελίες, αλλά θύµατα- και το
2022 ήταν δέκα χιλιάδες εκατόν τριάντα ένα θύµατα. Από οκτώ
γυναικοκτονίες το 2019, φτάσαµε στις είκοσι τέσσερις γυναικο-
κτονίες το 2022. Επίσης, θα το καταθέσω. 

Η κοινή γνώµη, βεβαίως, συγκλονίζεται από τη γυναικοκτονία
της εγκύου Γεωργίας στη Θεσσαλονίκη και την πρωτοχρονιάτικη
πυρπόληση της γυναίκας στο Ζεφύρι από τον σύζυγό της. 

Όλα τα παραπέµπεται στον εγκλεισµό, που αναµφίβολα συνέ-
βαλε στην αύξηση της ενδοοικογενειακής βίας κατά των γυναικών.
Όµως η αύξηση των θυµάτων είναι τόσο τροµακτική που θεωρώ
ότι η Κυβέρνησή σας συνέβαλε καθοριστικά µε δύο τρόπους. Ο
πρώτος τρόπος ήταν µε πολιτικές που εφάρµοσε και ο δεύτερος
µε πολιτικές που δεν εφάρµοσε. Οι πολιτικές που εφάρµοσε ή ο
νόµος Τσιάρα που είχε ουσιαστικά εγκλωβίσει πολλές γυναίκες σε
κακοποιητικά περιβάλλοντα, έχει αυξήσει κατακόρυφα τις υποθέ-
σεις ενδοοικογενειακής βίας, που δεν εκδικάζονται από σαράντα
το 2019, σε τέσσερις χιλιάδες τετρακό- σιες ενενήντα εννιά το
2022. Είναι στοιχεία πάλι της Justice-Statics, δηλαδή του Υπουρ-
γείου Δικαιοσύνης, που θα καταθέσω. Δεύτερον, µε πολιτικές που
δεν εφαρµόσατε, όπως ρητά αναφέρει η έκθεση του GREVIO, που
περιλαµβάνει δεκαοκτώ κατεπείγουσες και τριάντα τέσσερις επεί-
γουσες συστάσεις. 

Από τις έντεκα ερωτήσεις που σας έκανα -όχι µόνο σε εσάς,
αλλά και στα τέσσερα Υπουργεία- αναφέρω γρήγορα πέντε, για
να µην αναφέρω και τις έντεκα προφανώς. Πρώτον, είναι η έλ-
λειψη συντονισµού των φορέων του κράτους µεταξύ των υπηρε-
σιών του συντονισµού και µε τις ΜΚΟ για τα δικαιώµατα των
γυναικών. Καµµία συνεννόηση! Δεύτερον, η γενναία αύξηση για
δηµόσιες δοµές υποστήριξης θυµάτων, για τη δηµιουργία δικτύων
στην κοινότητα, για συµβουλευτική οικογένειας και παιδιού. Τρί-
τον, η λειτουργία των ιατροδικαστικών υπηρεσιών είκοσι τέσσερις
ώρες το εικοσιτετράωρο. Τέταρτον, η εφαρµογή της σύµβαση 190
της ILO, της Διεθνούς Οργάνωσης Εργασίας, για την εξάλειψη
βίας και παρενόχλησης σε εργασιακά περιβάλλοντα. Και πέµπτον,
στοχευµένα µέτρα σε γυναίκες µε διασταυρούµενες. Προφανώς
εννοώ ανάπηρες γυναίκες, φτωχές γυναίκες, προσφύγισσες, Ροµά
γυναίκες, γυναίκες ΛΟΑΤΚΙ από την κοινότητα. 

Και σε τελική ανάλυση, σας ρωτάω δύο πράγµατα, για να µην
ρωτάω και τα πέντε, γιατί δεν είστε αρµόδια να µου απαντήσετε
και στα πέντε. 

Τι µέτρα θα λάβει για την υλοποίηση των δεκαοκτώ κατεπειγου-
σών και των τριάντα τεσσάρων επειγουσών συστάσεων της GRE-
VIO για τη χώρα µας; Θα φροντίσετε άµεσα, σε συνεργασία µε το
Υπουργείο Δικαιοσύνης, για τη νοµική κατοχύρωση του όρου «γυ-
ναικοκτονία» ως ορισµού δολοφονίας λόγω φύλου, καθώς και για
την απόσυρση του νόµου Τσιάρα;

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, για την ανοχή.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εγώ σας ευχαριστώ. 
Ορίστε, κυρία Υπουργέ, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία

σας. 
ΜΑΡΙΑ - ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΚΕΦΑΛΑ (Υφυπουργός Κοινωνικής Συ-

νοχής και Οικογένειας): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. Καλή
χρονιά και από εµένα. 

Κυρία Φωτίου, γνωρίζετε πολύ καλά πως η βία κατά των γυναι-
κών δεν είναι ένα καινούργιο φαινόµενο, ωστόσο είναι ξανά επί-
καιρο µετά από τα τελευταία γεγονότα που πραγµατικά µας

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΟΣΤ’ - 10 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2024 8609



συγκλόνισαν όλους µε την τελευταία γυναικοκτονία της Γεωργίας,
που τόσο άδικα και µε τόσο φρικιαστικό τρόπο έχασε τη ζωή της. 

Ωστόσο, από την πρώτη θητεία της Κυβέρνησης του Κυριάκου
Μητσοτάκη αποτελούσε και εξακολουθεί να αποτελεί µέγιστη
προτεραιότητα η αντιµετώπιση τέτοιων περιστατικών, καθώς και
η προστασία και η στήριξη των θυµάτων. Επιτρέψτε µου πολύ γρή-
γορα να αναφέρω και για όσους µας παρακολουθούν από την τη-
λεόραση, τι έχουµε κάνει µέχρι στιγµής και πώς µπορεί η πολιτεία
να βοηθήσει τη γυναίκα, να βοηθήσει ένα θύµα. 

Κατ’ αρχάς, είχαµε αλλαγές στον Ποινικό Κώδικα και στον Κώ-
δικα Ποινικής Δικονοµίας, αυστηροποίηση ποινών και άλλων αδι-
κηµάτων. Ενδεικτικά αναφέρω: ανθρωποκτονία, οµαδικό βιασµό,
θανατηφόρο βιασµό, θανατηφόρο ληστεία, µε το ν.4855/2021, τον
οποίο εσείς, κυρία Φωτίου, µέσα από το κόµµα σας επί της αρχής
είχατε καταψηφίσει. Για αδικήµατα όπως αυτά που ανέφερα, η
µόνη προβλεπόµενη ποινή είναι της ισόβιας κάθειρξης. 

Επιπλέον, ποινικοποιήσαµε για πρώτη φορά το αδίκηµα της εκ-
δικητικής πορνογραφίας, ενσωµατώσαµε τη σύµβαση 190 της Διε-
θνούς Οργάνωσης Εργασίας στην ελληνική νοµοθεσία για τη βία
και την παρενόχληση στον χώρο της εργασίας και ήδη αυτό λει-
τουργεί και έχουµε στοιχεία από το αυτοτελές τµήµα το οποίο συ-
ζητήσαµε στην Επιθεώρηση Εργασίας και είναι αρµόδιο για να
παρακολουθεί αυτά τα φαινόµενα στο χώρο εργασίας. Αν θέλετε,
να σας αναφέρω στοιχεία για το 2022, που έβγαλε η τελευταία έκ-
θεση το 2023. Ήταν εκατόν πενήντα µία σχετικές καταγγελίες. 

Επίσης, συστήσαµε αυτοτελές γραφείο συµβούλων ακεραιότη-
τας για φαινόµενα βίας και παρενόχλησης στη δηµόσια διοίκηση.
Επιπλέον, σε συνεργασία µε τα Υπουργεία Προστασίας του Πο-
λίτη και Ψηφιακής Διακυβέρνησης και µε την εταιρεία «VODA-
FONE» δηµιουργήσαµε την εθνική εφαρµογή «panic button» για
να βοηθά τις γυναίκες που βρίσκονται σε κίνδυνο µε το πάτηµα
ενός κουµπιού, µε ασφαλή γι’ αυτές τρόπο να καλούν την Αστυ-
νοµία στο σηµείο που βρίσκονται και που βλέπουν ότι κινδυνεύουν.
Ήδη περισσότερες από οκτακόσιες γυναίκες µέχρι τον Νοέµβριο
του 2023 που ήταν στην πιλοτική εφαρµογή, κατέβασαν την εφαρ-
µογή στο κινητό τους, εκατόν σαράντα τρεις γυναίκες πάτησαν το
κουµπί, καµµία από αυτές δεν είχε τραγική κατάληξη. 

Τι κάναµε, λοιπόν; Προχωρήσαµε πριν λίγες ηµέρες στη χρονική
και χωρική επέκταση της εφαρµογής, προκειµένου να βοηθή-
σουµε και άλλες γυναίκες σε ολόκληρη τη χώρα να νιώσουν µε-
γαλύτερη ασφάλεια. 

Το εθνικό πρόγραµµα για την πρόληψη και την καταπολέµηση
της βίας κατά των γυναικών είναι ολοκληρωµένο, συγκροτηµένο
πρόγραµµα δράσης σε εθνικό επίπεδο, µε εξήντα πέντε δοµές,
σαράντα τέσσερα συµβουλευτικά κέντρα, είκοσι ξενώνες φιλοξε-
νίας, γραµµή SOS «15900» µε εικοσιτετράωρη λειτουργία για κοι-
νωνική, νοµική και ψυχολογική κάλυψη. 

Εκτός από τη νοµική συµβουλευτική, προσφέρουµε δωρεάν
νοµική βοήθεια για τις γυναίκες θύµατα που απευθύνονται στα
συµβουλευτικά κέντρα και που δεν έχουν τη δυνατότητα να
απευθυνθούν οικονοµικά σε κάποιον δικό τους δικηγόρο. Έρχε-
ται, λοιπόν, το κράτος και τους δίνει δωρεάν νοµική στήριξη. 

Επίσης, έχουµε ειδικά προγράµµατα σε συνεργασία µε τη δη-
µόσια υπηρεσία απασχόλησης για τις γυναίκες θύµατα βίας και
τις γυναίκες που µένουν στους ξενώνες για να µπορέσουν να στα-
θούν ξανά στα πόδια τους. 

Δράσεις ευαισθητοποίησης και ενηµέρωσης µέσα από ραδιο-
φωνικά και τηλεοπτικά σποτ, µέσα από ηµερίδες σε κεντρικό επί-
πεδο από το Υπουργείο, αλλά και κατά τόπους µέσα από τα
συµβουλευτικά κέντρα και τις δοµές µας. 

Υπηρεσίες στην Ελληνική Αστυνοµία, όπως τα δεκαοκτώ γρα-
φεία ενδοοικογενειακής βίας, η Κυβέρνηση Μητσοτάκη τα δηµι-
ούργησε. Εβδοµήντα τρεις επιτελικές υπηρεσίες σε ολόκληρη
τη χώρα, για να µπορούν οι γυναίκες θύµατα να απευθύνονται
και να βρίσκουν εκεί βοήθεια µέσα από εκπαιδευµένους αστυνο-
µικούς, µέσα από στελέχη της ΕΛΑΣ. Πάνω από δυόµισι χιλιάδες
αστυνοµικοί έχουν εκπαιδευτεί στο πώς θα αντιµετωπίσουν, τι
κατευθύνσεις θα δίνουν στα θύµατα βίας και πώς θα µπορέσουν
να τα στηρίξουν. 

Να µην ξεχνάµε τα εργαστήρια δεξιοτήτων από το Υπουργείο
Παιδείας και Θρησκευµάτων, καθώς από την Κυβέρνηση Μητσο-

τάκη έχει ενταχθεί η σεξουαλική αγωγή, η ισότητα των φύλων,
ώστε να µάθουν τα παιδιά από µικρές τάξεις, από µικρές ηλικίες
να σέβονται τον συνάνθρωπο, να σέβονται τον διπλανό τους, τη
διαφορετικότητα, ανεξαρτήτως φύλου, φυλής, θρησκείας ή αν
είναι άτοµο µε αναπηρία, όπως πολύ σωστά αναφέρατε κι εσείς
νωρίτερα. 

Επιπλέον, από το 2020 έχουν υπάρξει µέχρι σήµερα είκοσι τέσ-
σερις επιτροπές ισότητας στα πανεπιστήµια, και σε άλλα δεκατέσ-
σερα ερευνητικά κέντρα επίσης επιτροπές ισότητας και εκεί, για
να µπορέσουµε και στην τριτοβάθµια εκπαίδευση και στο ερευνη-
τικό κοµµάτι να κάνουµε την ίδια δουλειά και να προωθήσουµε την
ισότητα και να προωθήσουµε την ενδυνάµωση των γυναικών, αλλά
και να εντοπίσουµε πού υπάρχει πραγµατικά πρόβληµα, για να
µπορέσουµε να παρέµβουµε. 

Έχετε δίκιο, κυρία Φωτίου. Οι καταγγελίες αυξήθηκαν. Αυξήθη-
καν όµως γιατί βρήκαν ευνοϊκό περιβάλλον, γιατί οι γυναίκες κα-
τάλαβαν ότι µπορούν να αναζητήσουν βοήθεια, γιατί υπάρχει
κράτος, γιατί η πολιτεία είναι εκεί για να τις στηρίξει, πράγµα για
το οποίο υπήρχε µια αµφιβολία τα προηγούµενα χρόνια. 

Με όλες αυτές τις κινήσεις και µε όλα αυτά τα µέτρα της Κυ-
βέρνησης Μητσοτάκη, µε το ελληνικό MeToo, που ενίσχυσε η Κυ-
βέρνησή µας, και µε µια προώθηση και µε διάφορες εκδηλώσεις
και ενηµερώσεις που γίνονταν τότε για να ανοίξουν στόµατα -γιατί
πραγµατικά για να σπάσουµε τον κύκλο της βίας πρέπει να σπά-
σουµε τον κύκλο της σιωπής, πρέπει να ενισχύσουµε και να ενδυ-
ναµώσουµε τις γυναίκες να αναζητήσουν βοήθεια- υπάρχουν τα
εργαλεία που µπορούν να τις στηρίξουν. Θα πρέπει να φτάσουν
µέχρι εκεί οι ίδιες, θα πρέπει να πάρουν αυτή την µεγάλη από-
φαση. Κι αυτό, λοιπόν, εµείς το ενισχύουµε και γι’ αυτό έχουµε πε-
ρισσότερες καταγγελίες. 

Μπορώ να σας αναφέρω µερικά στοιχεία πάνω σε αυτό. 
Κύριε Πρόεδρε, επιτρέψτε µου. Τελειώνω. Θα συνεχίσω στη

δευτερολογία µου. 
Για το 2023 η γραµµή «SOS» δέχτηκε περίπου εννιά χιλιάδες

κλήσεις. Τα συµβουλευτικά κέντρα εξυπηρέτησαν περίπου πέντε
χιλιάδες γυναίκες. Η Αστυνοµία περίπου δέκα χιλιάδες γυναίκες
στα γραφεία και τις επιτελικές δοµές για την ενδοοικογενειακή
βία. Και οι ξενώνες φιλοξενίας φιλοξένησαν διακόσιες τριάντα
τρεις γυναίκες θύµατα βίας. Τα υπόλοιπα θα τα πω στη δευτερο-
λογία µου. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εγώ σας ευχαριστώ. 
Άφησα και στην ερωτώσα συνάδελφο και σε εσάς πάρα πολύ

χρόνο, γιατί το θέµα είναι, όχι µόνο επίκαιρο, αλλά και πολύ εν-
διαφέρον. 

Ορίστε, κυρία Φωτίου. Έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας. 
ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Κυρία Υφυπουργέ, δεν καταλάβατε. Δεν µί-

λησα για καταγγελίες. Τα νούµερα που ανέφερα ήταν θύµατα. Δεν
µίλησα για καταγγελίες. Μου απαντάτε για καταγγελίες. Εγώ σας
µιλάω για θύµατα, για αριθµό θυµάτων ενδοοικογενειακής βίας
κατά την Αστυνοµία. 

Και όταν σας λέω 150% αύξηση, θα σας πω ότι µέσα σε συνθή-
κες τροµακτικής κρίσης από το 2015 µέχρι το 2019 η αύξηση ήταν
45%. Ξέρετε γιατί έγινε αυτός ο χαµός, γιατί είναι αυτή η τεράστια
αύξηση; Δεν είναι µόνο λόγω του εγκλωβισµού του COVID. Είναι
λόγω του εγκλωβισµού που έκανε ο κ. Τσιάρας µε τις νοµοθετικές
του παρεµβάσεις, τις οποίες καταϋπερασπιστήκατε, πάνω στον
Ποινικό Κώδικα και τον οποίο καταγγέλλει η GREVIO. Για τη GRE-
VIO λέξη! 

Το Υπουργείο σας, όµως, µας στέλνει όλες τις αναθεωρηµένες
απόψεις του Υπουργείου σας για το τι λέει η GREVIO. Διαβάσατε
τι λέει η GREVIO εκεί µέσα; Τι λέει για τον νόµο Τσιάρα; Τι λέει για
την ιστορία των γυναικοκτονιών η GREVIO; Τι λέει για το ότι δεν
συνεργάζεστε µε τις γυναικείες οργανώσεις, οι οποίες έχουν µια
τεράστια εµπειρογνωµοσύνη σε αυτόν τον τοµέα και δεν τις
ακούτε; 

Και όχι µόνο αυτό. Ετοιµάζεστε για νέες τροπολογίες στον νόµο
Τσιάρα, µε τις οποίες διαφωνούν κατακόρυφα όλες οι γυναικείες
οργανώσεις. Αυτό το ξέρετε; 

Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ να µου δώσετε λίγο χρόνο παρα-
πάνω. 
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Ξέρετε αυτό που σας είπα πριν για τον νόµο Τσιάρα; Θα το κα-
ταθέσω. Δείτε εδώ πού βρισκόντουσαν οι γυναίκες. Αυτά είναι
στοιχεία του Υπουργείου Δικαιοσύνης για το πού βρισκόντουσαν
οι γυναίκες στην εκδίκαση των υποθέσεων αυτών πριν τον νόµο
Τσιάρα, δηλαδή το 2019, και πού βρίσκονται σήµερα. 

Σας ανέφερα ότι ξεκίνησαν οι εκκρεµούσες υποθέσεις. Αυτή
τη στιγµή είναι τεράστιες. Δηλαδή, ήταν σαράντα το 2019 και
τέσσερις χιλιάδες πεντακόσιες το 2022. Ξέρετε ότι αυτό εγκλω-
βίζει τις γυναίκες ώστε να συνεχίζονται όλες αυτές οι κακοποι-
ήσεις ή δεν το ξέρετε; Δεν ξέρω τι συµβαίνει πια. 

Θα µιλήσω τώρα λίγο πιο αναλυτικά. 
Κυρία Υπουργέ, εγώ, όπως και η GREVIO, αµφισβητώ το γε-

γονός ότι η ισότητα των φύλων µπήκε στο Υπουργείο Κοινωνικής
Συνοχής και Οικογένειας. Καµµία σχέση! Έπρεπε να είναι στο
Εσωτερικών. Εσείς έπρεπε τώρα να ήσασταν στο Εσωτερικών
και να µου απαντάτε, αφού έχετε λάβει υπ’ όψιν οριζόντια όλα
τα Υπουργεία. Δεν τα έχετε λάβει, γιατί δεν έχετε και τέτοια δι-
καιοδοσία. Γι’ αυτό δεν ανακατεύεστε και στον Τσιάρα. Γι’ αυτό
δεν ξέρετε και το τι κακό έχει κάνει η νοµοθεσία Τσιάρα, που την
επικαλεστήκατε µε µεγάλη χαρά και εκτίµηση. 

Πρέπει να τελειώσει αυτή η ιστορία. Είναι λάθος, γι’ αυτό η
προκάτοχός σας στο Υπουργείο Εργασίας, η κ. Μιχαηλίδου,
έκανε «τζίρο» και αύξησε τα πάντα «στο Θεό». Γι’ αυτό και τώρα
εσείς συνεχίζετε µε την ίδια ρητορική. 

Μου λέτε ότι «θα κάνω το ένα», «έκανα το άλλο». Πόσα λεφτά
δαπανήσατε; Πόσα χρήµατα δαπανήσατε; Σας λέει η GREVIO ότι
πρέπει να αυξήσετε τα χρήµατα, ότι πρέπει να δώσετε στις ορ-
γανώσεις ΜΚΟ των γυναικών χρήµατα. Πόσα δώσατε; Εσείς δεν
τις έχετε καλέσει σε διάλογο. Το ξέρετε; 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας της κυρίας Βουλευτού)

Η GREVIO λέει ότι υπάρχει -σας λέω εγώ τι λέει η έκθεση που
µας στείλατε, µάλλον δεν την έχετε διαβάσει- έλλειψη µεγάλων
δικτύων συµβουλευτικών-υποστηρικτικών θυµάτων στην κοινό-
τητα. Γιατί ίσως δεν ξέρετε ότι στους τριακόσιους εξήντα δήµους
τα συµβουλευτικά κέντρα της χώρας ανέρχονται σε σαράντα
δύο. Σαράντα δύο! Είστε υπερήφανοι; Οι ξενώνες φιλοξενίας
είναι είκοσι. Καταθέτω όλα τα στοιχεία. Θα τα έχετε. 

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Θεανώ Φωτίου καταθέτει για
τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο
αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογρα-
φίας και Πρακτικών της Βουλής)

Τα κέντρα στήριξης οικογένειας και παιδιού, που µπήκαν πι-
λοτικά σε ορισµένους δήµους, πρέπει σήµερα να πολλαπλασια-
στούν. 

Γιατί ισχυρίζοµαι ότι είστε σε λάθος Υπουργείο, κυρία Υφυ-
πουργέ; Γιατί το Εσωτερικών έχει την ευθύνη όλων των δήµων.
Εκεί είναι η ιστορία. Πρέπει να αναπτυχθεί ένα τεράστιο δίκτυο
υπηρεσιών συµβουλευτικών, στήριξης οικογένειας και παιδιού
και των γυναικών κ.λπ.. Και εκεί γίνεται όλη η ιστορία, στην πρω-
τοβάθµια, δηλαδή στην τοπική κοινωνία. 

Βέβαια, περιµένω να µου απαντήσετε και για τα άλλα θέµατα
που θίγει η GREVIO. Σας είπα για τη λειτουργία των ιατρικο-δι-
καστικών υπηρεσιών είκοσι τέσσερις ώρες το εικοσιτετράωρο.
Την εφαρµογή 190. Μου είπατε ότι βρήκαν…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Σας παρακαλώ να
ολοκληρώσετε. Έχετε κατά πολύ υπερβεί τον χρόνο. 

ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Η Επιθεώρηση Εργασίας, κυρία Υπουργέ,
δεν µπορεί να κάνει τη δουλειά της γιατί δεν έχει ανθρώπους για
την εργασία. Και µου είπατε ότι κατέγραψε εκατόν ογδόντα πα-
ρενοχλήσεις. 

Πιστεύετε ότι αυτό είναι το νούµερο στις χιλιάδες γυναίκες ερ-
γαζόµενες; Πραγµατικά; 

Και βέβαια, δεν µου είπατε τίποτα για το τι κάνετε για τις γυ-
ναίκες µε διασταυρούµενες διακρίσεις, όπως βεβαίως δεν µου
είπατε και για όλα τα υπόλοιπα που σας ρώτησα, για τα πέντε. 

Εγώ λέω, σταµατήστε τα ευχολόγια. Η κατάσταση είναι
έκρυθµη. Και πηγαίνετε στο σωστό Υπουργείο. Τέρµα η ιστορία
αυτή που µας κατέστρεψε, το Υπουργείο Εργασίας, και τώρα το
Υπουργείο Οικογένειας και Κοινωνικής Συνοχής. Δεν είναι εκεί η
θέση σας, κυρία Υφυπουργέ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Παρακαλώ, κλείστε. 
ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρία Υπουργέ, έχετε

τον λόγο για τη δευτερολογία σας. 
ΜΑΡΙΑ - ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΚΕΦΑΛΑ (Υφυπουργός Κοινωνικής

Συνοχής και Οικογένειας):
Κυρία Φωτίου, µου κάνει πραγµατικά εντύπωση που θεωρείτε

ότι αυξήθηκαν τα περιστατικά βίας επειδή ο κ. Τσιάρας έκανε ισό-
βια κάθειρξη την ποινή της ανθρωποκτονίας. Αλλά δεν επηρέασε
σε τίποτα το γεγονός ότι εσείς ως κυβέρνηση τότε τα κακουργή-
µατα τα κάνατε πληµµελήµατα. Μάλλον, τότε δώσατε θάρρος. 

Σε ό,τι αφορά την αξιολόγηση της GREVIO, έχουν γίνει κά-
ποιες συστάσεις όντως στην τελευταία έκθεση που δηµοσιεύ-
θηκε για τη χώρα µας τον περασµένο Νοέµβριο. Έχουν γίνει
όµως και κάποιες τοποθετήσεις από την GREVIO που αναφέρουν
τα θετικά βήµατα που έχουν γίνει από τη χώρα µας. Γι’ αυτά δεν
λέτε κουβέντα. 

Εσείς πιστεύετε -πάντα αυτό πιστεύετε βέβαια στον ΣΥΡΙΖΑ-
ότι όλα λύνονται µε ένα «µαγικό ραβδί». Δεν χρησιµοποιήσατε το
«µαγικό σας ραβδί» όµως από το 2015 µέχρι το 2019 για να κά-
νετε τα σαράντα τέσσερα συµβουλευτικά κέντρα εκατό. Δεν το
χρησιµοποιήσατε τότε. Σήµερα το ζητάτε. 

Εµείς λέµε ότι µε αυτά τα συµβουλευτικά κέντρα, µε τους εί-
κοσι ξενώνες φιλοξενίας, µπορούµε να στηρίξουµε τις γυναίκες
θύµατα και πολλαπλών διακρίσεων, που αναφέρατε. Υπάρχει το
σύστηµα για να στηρίξουµε αυτές τις γυναίκες και ψυχολογικά
και οικονοµικά και για να βρούνε στέγη και για να βρουν δουλειά
µετά. Δεν ξεχωρίζουµε κανένα θύµα ως προς το αν είναι Ροµά,
αν είναι µετανάστρια, αν είναι πρόσφυγας ή οτιδήποτε. 

Η GREVIO σε όλα αυτά που ανέφερα έχει τοποθετηθεί και τα
αναγνωρίζει ως µια πολύ µεγάλη πρόοδο που έχει κάνει η χώρα
µας. Και φυσικά, υπάρχουν και κάποιες συστάσεις, τις οποίες εν-
νοείται ότι λαµβάνουµε υπ’ όψιν µας και σχεδιάζουµε πώς θα τις
υλοποιήσουµε και πώς θα τις εφαρµόσουµε, για να έχουµε και
καλύτερη εφαρµογή της σύµβασης της Κωνσταντινούπολης, την
οποία η χώρα µας έχει υπογράψει και πιστεύει και στηρίζει, αλλά
και για να έχουµε καλύτερη αντιµετώπιση των θυµάτων και για
να βοηθήσουµε την κοινωνία να αποτρέψει τέτοια περιστατικά,
αλλά και να έχει µηδενική ανοχή. 

Κλείνοντας, κύριε Πρόεδρε, θέλω να πω πραγµατικά ότι το µή-
νυµα που πρέπει να φύγει από εδώ είναι οι γυναίκες να αναζη-
τούν βοήθεια, οι γυναίκες να µιλάνε. Δεν είναι όλα «µε έναν νόµο
και ένα άρθρο», που αυτό έτσι κι αλλιώς εσείς στον ΣΥΡΙΖΑ το
είχατε πολύ ψηλά πάντα. Τώρα βέβαια είστε σε άλλο κόµµα. 

Γίνεται µια συνολική προσπάθεια αλλαγής κουλτούρας, αλλα-
γής νοοτροπίας και µηδενικής ανοχής από πλευράς κοινωνίας.
Και ναι, είµαστε σε συνεργασία µε όλα τα Υπουργεία και έχουµε
πολύ καλή συνεργασία. Και ναι, είµαστε σε συνεργασία µε την
κοινωνία των πολιτών. Και ΜΚΟ βλέπουµε και συναντήσεις κά-
νουµε, κυρία Φωτίου, αν δεν σας έχουν ενηµερώσει. Γιατί είπατε
ότι δεν έχουµε δει καµµία. 

ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Εσείς προσωπικά;
ΜΑΡΙΑ - ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΚΕΦΑΛΑ (Υφυπουργός Κοινωνικής

Συνοχής και Οικογένειας): Κι εγώ έχω δει και η Υπουργός και
όλοι βλέπουµε.  

Και αυτό που θέλουµε είναι κοινωνία και πολιτεία µαζί να προ-
χωρήσουµε και µαζί να αντιµετωπίσουµε αυτό το φαινόµενο, που
πραγµατικά απασχολεί όλους µας. 

Αν έχετε κάποια συγκεκριµένη ΜΚΟ που δεν την έχω δει και
σας έχουν κάνει παράπονα, παρακαλώ πολύ να µου τη δώσετε
να την καλέσω. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ. 
Προχωρούµε στην επόµενη και τελευταία για σήµερα επίκαιρη

ερώτηση, τη δεύτερη µε αριθµό 533/8-1-2024 επίκαιρη ερώτηση
πρώτου κύκλου της Βουλευτού Α’ Ανατολικής Αττικής της Κοινο-
βουλευτικής Οµάδας «Πλεύση Ελευθερίας» κ. Ελένης Καραγεωρ-
γοπούλου προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε
θέµα: «Η διαχρονική ρύπανση του Ασωπού ποταµού και η άµεση
ανάγκη επίλυσης του προβλήµατος». 
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Κυρία Καραγεωργοπούλου, έχετε τον λόγο για την πρωτολο-
γία σας. 

ΕΛΕΝΗ ΚΑΡΑΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΥ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε
Πρόεδρε. 

Θα ήθελα να ευχηθώ µια πολύ καλή χρονιά σε όλους και στα
παιδιά µας. Να τα καλωσορίσουµε. Επίσης, θα τους ευχηθώ µια
πολύ καλή χρονιά. 

Κύριε Υπουργέ, η ερώτησή µου είναι η εξής. Ο Ασωπός ποτα-
µός, που διατρέχει τα σύνορα των Νοµών Βοιωτίας και Αττικής,
κινδυνεύει σοβαρά από τη διαχρονική ρύπανση του υδροφόρου
ορίζοντα, κυρίως από τα ακατέργαστα λύµατα που διοχετεύουν
µε αµφίβολης νοµιµότητας υπόγειους αγωγούς οι βιοµηχανίες
της ευρύτερης περιοχής από τη µη οργανωµένη ΒΙΠΕ τετρακο-
σίων περίπου βιοµηχανιών στην περιοχή Αυλώνα - Οινοφύτων.
Οι ρύποι προέρχονται κυρίως από τις βιοµηχανίες επεξεργασίας
µετάλλων, υφαντουργίας, τροφίµων και φαρµάκων. 

Σηµαντικότερος ρύπος στη λεκάνη απορροής του ποταµού
Ασωπού αποτελεί διαχρονικά το εξασθενές χρώµιο, από το οποίο
σηµειώνονται ακόµα και σήµερα πάρα πολλοί θάνατοι εξαιτίας
του καρκίνου. Το χρώµιο ανήκει στην κατηγορία των βαρέων µε-
τάλλων και συγκεκριµένα οι ενώσεις του εξασθενούς χρωµίου
χαρακτηρίζονται καρκινογόνες, µεταλλαξιογόνες και τοξικές για
την αναπαραγωγή. 

Σύµφωνα µε πρόσφατες έρευνες, ενώ η ρύπανση από χρώµιο
και εξασθενές χρώµιο έχει σαφώς µειωθεί χάρη στις προσπά-
θειες της προηγούµενης δεκαετίας, και εννοείται χάρη στις ενέρ-
γειες των κατοίκων, στο πλευρό των οποίων είµαστε ακόµα και
σήµερα και τους συµπαραστεκόµαστε, στο ποτάµι ανιχνεύεται
ένας τεράστιος αριθµός άλλων τοξικών ενώσεων, που συνδέον-
ται άµεσα µε τη βιοµηχανία και τη γεωργική παραγωγή και οι πε-
ρισσότερες δεν καταγράφονται καν, αναδεικνύοντας την άµεση
ανάγκη καταγραφής και θέσπισης ορίων γι’ αυτές. 

Σύµφωνα µε το Σχέδιο Διαχείρισης Λεκανών Απορροής Ποτα-
µών του Υδατικού Διαµερίσµατος Ανατολικής Στερεάς Ελλάδας
που συνέταξε το Υπουργείο σας, η περιοχή του Ασωπού πλήττε-
ται επί δεκαετίες από τη βιοµηχανική δραστηριότητα που σχετί-
ζεται µε τη διάθεση σηµαντικών ποσοτήτων υγρών αποβλήτων
στα επιφανειακά και υπόγεια υδατικά συστήµατα, µε αποτέλεσµα
τη σηµαντική επιβάρυνσή τους. Άρα το αποδέχεστε. Η έντονη
βιοµηχανική δραστηριότητα στις κατάντη υπολεκάνες του Ασω-
πού ποταµού, καθώς και η παρουσία κτηνοτροφικών µονάδων
και ΧΑΔΑ στις ανάντη υπολεκάνες αποτελούν κυρίαρχες αιτίες
δυνητικής υποβάθµισης των ποιοτικών χαρακτηριστικών των
υδατικών συστηµάτων στη ΛΑΠ Ασωπού. 

Η θεσµοθετηµένη περιοχή της λεκάνης απορροής του ποτα-
µού Ασωπού Βιοιωτίας εµπίπτει και στις ευπρόσληπτες στη νι-
τρορύπανση γεωργικής προέλευσης περιοχές του υδατικού
διαµερίσµατος Ανατολικής Στερεάς Ελλάδας. 

Το πρόβληµα, δηλαδή της ρύπανσης του Ασωπού, τόσο από
τις περιµετρικές καλλιέργειες όσο, κυρίως, από την ανεξέλεγκτη
ρίψη αποβλήτων στο ποτάµι από τις βιοµηχανίες, παρά τις δια-
χρονικές εξαγγελίες του Υπουργείου σας, εξακολουθεί να είναι
έντονο, υπαρκτό και να αποτελεί µια µόνιµη απειλή τόσο για τους
κατοίκους της περιοχής όσο και για τα πολυάριθµα οικοσυστή-
µατα της λεκάνης του Ασωπού ποταµού. 

Ερωτάται ο Υπουργός. Ποιες ενέργειες προτίθεστε να κάνετε
σχετικά µε το ζήτηµα της απορρύπανσης του Ασωπού ποταµού
και κατά συνέπεια του εδάφους και του υπογείου υδροφόρου
ορίζοντα της περιοχής; Ποιες ενέργειες προτίθεστε να κάνετε
σχετικά και µε την εξασφάλιση της ποιότητας της αγροτικής πα-
ραγωγής του Αυλώνα και της ποιότητας ζωής τριάντα χιλιάδων
πολιτών της Σκάλας Ωρωπού; 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εγώ σας ευχαριστώ. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι από

τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην
έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώ-
θηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και
λειτουργίας της Βουλής, σαράντα εννέα µαθήτριες και µαθητές
και τρεις εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το Ράλλειο Πειραµατικό
Δηµοτικό Σχολείο Πειραιά.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. Σας ευχόµαστε καλή χρονιά και καλή
πρόοδο.

(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Εδώ τη µεγάλη Αίθουσα της Ολοµέλειας της Βουλής, όπως σας

εξήγησαν οι εκλεκτοί συνεργάτες µας, σήµερα παρακολουθείτε
µια ειδική διαδικασία απ’ αυτές που γίνονται στη Βουλή, που λέ-
γεται κοινοβουλευτικός έλεγχος. Ένας Βουλευτής ρωτά και ένας
Υπουργός απαντά. Το λέω, για να µην έχετε περιέργεια γιατί δεν
υπάρχουν πολλοί Βουλευτές στην Αίθουσα. 

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για να απαντήσετε στην κυρία
συνάδελφο

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Αξιότιµη κυρία συνάδελφε, η ρύπανση του Ασωπού ποταµού
πράγµατι, όπως είπατε, είναι ένα διαχρονικό πρόβληµα και ένα
πρόβληµα πολλών δεκαετιών. Και πράγµατι, η προσπάθεια για την
απορρύπανση και για τον έλεγχο είναι επίσης µία διαχρονική προ-
σπάθεια διαδοχικών κυβερνήσεων. 

Οι ενέργειες συνεχίζονται παραπάνω από µία δεκαετία. Ήδη
από το 2010 µε µία κοινή υπουργική απόφαση ισχύουν αυστηρό-
τερα ποιοτικά περιβαλλοντικά πρότυπα όσον αφορά στις οριακές
τιµές εκποµπών υγρών βιοµηχανικών αποβλήτων στη λεκάνη
απορροής του Ασωπού. Στο πλαίσιο αυτό αναθεωρήθηκαν οι απο-
φάσεις έγκρισης περιβαλλοντικών όρων, οι περίφηµες ΑΕΠΟ, αρ-
µοδιότητας δικής µας, του ΥΠΕΝ, µε αυξηµένες απαιτήσεις για τη
λειτουργία δραστηριοτήτων. Συνεπώς, κάποιος που επιθυµεί να
δραστηριοποιείται εκεί έχει αυστηρότερες περιβαλλοντικές προ-
διαγραφές στο πλαίσιο της απορρύπανσης. Μέσα σε αυτές τις
ΑΕΠΟ είναι και η απαίτηση για περιοδική παρακολούθηση του
εδάφους και των υπογείων υδάτων για επικίνδυνες ουσίες. 

Η αρµόδια υπηρεσία Σώµατος Επιθεώρησης Νοτίου Ελλάδας
κάνει κάθε χρόνο δειγµατοληψίες στις δραστηριότητες των
οποίων τα υγρά απόβλητα εκβάλλουν στον Ασωπό και όπου υπάρ-
χουν υπερβάσεις πραγµατοποιούνται επιθεωρήσεις και γίνονται
όλα τα νόµιµα στη συνέχεια. 

Πέραν του θεσµικού πλαισίου, υπάρχουν και άµεσες παρεµβά-
σεις. Για παράδειγµα, το Συντονιστικό Γραφείο Αντιµετώπισης Πε-
ριβαλλοντικών Ζηµιών του ΥΠΕΝ παρενέβη στο θέµα του
εξασθενούς χρωµίου και εφαρµόστηκε ένα πιλοτικό πρόγραµµα
αποκατάστασης του ρυπασµένου υπόγειου υδροφόρου ορίζοντα
από εξασθενές χρώµιο στην έκθεση βιοµηχανίας, µε αποτέλεσµα
να πέσουν οι συγκεντρώσεις του εξασθενούς χρωµίου κάτω από
τα επικίνδυνα όρια. Πρόσφατα, στις 23 Δεκεµβρίου, εγκρίθηκε
επέκταση των δράσεων αποκατάστασης. 

Σε σχέση µε την εξασφάλιση της ποιότητας αγροτικής παρα-
γωγής και της ποιότητας ζωής, στο ίδιο σχέδιο στο οποίο αναφερ-
θήκατε, που παραθέτει τα προβλήµατα, υπάρχουν και τα µέτρα
που σκοπεύουν να τα διορθώσουν, µε εντατικοποίηση των ελέγ-
χων τόσο από σηµειακές όσο και από διάχυτες πηγές απορρίψεων
και για το φαινόµενο της νιτρορύπανσης. 

Από το 2021 θεσµοθετήθηκε και λειτουργεί το Εθνικό Δίκτυο
Παρακολούθησης Ποιότητας και Ποσότητας των Υδάτων και γί-
νονται µετρήσεις σε ευπρόσληπτες περιοχές της χώρας. 

Επίσης, στο περιφερειακό χωροταξικό πλαίσιο της Περιφέρειας
Στερεάς Ελλάδας υπάρχουν και εκεί µέτρα και για τον πρωτογενή
τοµέα. 

Από πλευράς Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης έχει από το
2021 επίσης καταρτιστεί ο Κώδικας Ορθής Γεωργικής Πρακτικής
για την προστασία των νερών από τη νιτρορύπανση και χρηµατο-
δοτούνται δράσεις µέσω του ΠΑΑ για ελέγχους των περιβαλλον-
τικών προτύπων που πρέπει να τηρούν οι παραγωγοί. 

Υπάρχουν και σηµαντικά χρηµατοδοτικά εργαλεία, αλλά σε
αυτά θα αναφερθώ στη δευτερολογία µου, επειδή ο χρόνος µου
τελείωσε. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εγώ ευχαριστώ,

κύριε Υπουργέ. 
Κυρία Καραγεωργοπούλου, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία

σας. 
ΕΛΕΝΗ ΚΑΡΑΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΥ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε. 
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Κύριε Υπουργέ, µόλις οµολογήσατε ότι στην πραγµατικότητα
δεν επιτελεί η πολιτεία το ουσιαστικό της καθήκον απέναντι στους
πολίτες που πλήττονται βάναυσα, γιατί αφορά την υγεία τους, το
δηµόσιο αγαθό και το δικαίωµά τους στην αξιοπρεπή διαβίωση,
αλλά και στο περιβάλλον. 

Το ουσιαστικό καθήκον της πολιτείας δεν είναι οι υποσχέσεις,
δεν είναι οι θεωρίες, δεν είναι εκείνα τα µέτρα που αναφέρετε µε
τη σύσταση ακόµη φορέων ή οργανισµών µε δειγµατοληπτικούς
ελέγχους. Ουσιαστικό καθήκον της πολιτείας απέναντι στο περι-
βάλλον σηµαίνουν άλλου είδους πρακτικές. 

Μάλιστα, ήρθε το Συµβούλιο της Επικρατείας µε την 3943 του
2015 απόφασή του και έδειξε έναν δρόµο, έναν τουλάχιστον
δρόµο µε τον οποίο µια κυβέρνηση που θα αναλάµβανε την πραγ-
µατική της ευθύνη απέναντι στον λαό της περιοχής αυτής θα µπο-
ρούσε να κάνει πράξη αυτά που υποδεικνύει το Συµβούλιο της
Επικρατείας. 

Τι; Να διακόψει τη λειτουργία όσων µονάδων παραβιάζουν διαρ-
κώς το σύστηµα επεξεργασίας αποβλήτων και ρυπαίνουν την πε-
ριοχή. Να επιλύσει το χρόνιο πρόβληµα επεξεργασίας αποβλήτων
µε την κατασκευή κεντρικής µονάδας. Ποια από αυτά έχουν γίνει;
Να λάβει κατάλληλα µέτρα αποκατάστασης του διαταραχθέντος
οικοσυστήµατος. Και αν όχι η ίδια η πολιτεία, να υποχρεώσει τους
βιοµηχάνους µε ίδιες δαπάνες να αναλάβουν την ευθύνη τους. Με
χρονοδιαγράµµατα, µε άµεση ανταπόκριση. Τίποτε δεν έχει γίνει. 

Γιατί; Γιατί µόνο πρόστιµα ενδεχοµένως... 
Και αυτά είναι λίγα. Και να µας πείτε και ποια είναι αυτά. Αλλά

έλεγχοι ουσιαστικοί, αποτελεσµατικοί, εντοπισµός ρυπαντών, απο-
κατάστασης ζηµιάς δεν έχει γίνει ποτέ µέχρι σήµερα. 

Πρόκειται για ένα περιβαλλοντικό έγκληµα, υφίσταται από τη
δικτατορία ακόµα, οι πεντακόσιες αυτές βιοµηχανίες δρουν στην
περιοχή από τότε. Δεν υπάρχει ΔΥΠΕ. Υπάρχει άτακτη βιοµηχα-
νική συγκέντρωση, χωρίς κανόνες, χωρίς καµµία διαδικασία. Και
τους αφήνετε στην αταραξία τους βιοµήχανους. Πεθαίνει ο κό-
σµος καθηµερινά εδώ και δεκαετίες και εκφεύγουν όλοι αυτοί οι
βιοµήχανοι οποιεσδήποτε ελεγκτικής διαδικασίες επί του πρα-
κτέου. Το να κάνετε ένα δειγµατοληπτικό έλεγχο αλλά ο βιοµήχα-
νος να παραµένει και στη θέση του και να συνεχίζει να κάνει το
εγκληµατικό του έργο είναι ένα ζητούµενο. 

Τοξικά απόβλητα έχουν θαφτεί. Αυτό επηρεάζει όλο τον υδρο-
φόρο ορίζοντα, ακόµα και το νερό που πίνουν οι άνθρωποι. Έχει
προβλεφθεί να εγκατασταθεί ένας µηχανισµός αυτορρύθµισης
στις βιοµηχανίες και δεν έχουν κάνει ούτε καν αυτό. Δεν έχουν
ούτε καν φίλτρα. Και η ρύπανση συνεχίζεται µε αµείωτο ρυθµό. 

Άρα είτε οι µηχανισµοί του κράτους για κάποιο λόγο δεν λει-
τουργούν είτε είναι εξαγορασµένοι από τους βιοµηχάνους. Ένα
από τα δύο συµβαίνει. 

Συνεπώς θέλω µια πολύ καθαρή απάντηση για το ποια είναι η
πρόθεση, µε χρονοδιάγραµµα, ποια είναι τα κατασταλτικά εκείνα
µέτρα που σας έχει υποδείξει το Συµβούλιο της Επικρατείας, µε
άµεση εφαρµογή. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εγώ σας ευχαριστώ. 
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κατ’ αρχάς, όταν κάνετε καταγγελίες, θα ήθελα να είµαστε πιο

συγκεκριµένοι. Διότι οι αφηρηµένες καταγγελίες είναι καταγγελίες
οι οποίες δεν µπορούν να συνεισφέρουν στην κοινή προσπάθεια. 

Γράφετε, για παράδειγµα, στην ερώτησή σας ότι «στο ποτάµι
ανιχνεύεται ένας τεράστιος αριθµός άλλων τοξικών ενώσεων».
Έχετε όλο τον χρόνο και τη δυνατότητα, εφόσον λέτε ότι έχει κα-
ταγραφεί τεράστιος αριθµός άλλων τοξικών ενώσεων, να µας υπο-
δείξετε -εφόσον κάνετε ερώτηση στη Βουλή- ποιος είναι ο
τεράστιος αριθµός, ποιες είναι οι ενώσεις, ποια είναι η µελέτη από
την οποία προκύπτει αυτό για να µπορούµε να κάνουµε έναν διά-
λογο που να στηρίζεται σε στοιχεία και όχι σε αφηρηµένες τοπο-
θετήσεις. 

Όποτε υπάρχουν στοιχεία, εγώ δεσµεύοµαι ότι -όπως έκανα και

σε οποιαδήποτε άλλη ερώτηση στη Βουλή περιβαλλοντικού χα-
ρακτήρα- την επόµενη µέρα κυριολεκτικά διατάσσω έκτακτη επι-
θεώρηση. Και δεν έχω καµµία απολύτως διάθεση να αφήσω
κανέναν να ρυπαίνει εις βάρος του κοινωνικού συνόλου ή του πε-
ριβάλλοντος. 

Για να µπορούµε, όµως, να κάνουµε αυτή τη δουλειά, πρέπει
από την αφηρηµένη καταγγελία να πηγαίνουµε συγκεκριµένα,
όπου υπάρχει συγκεκριµένο περιστατικό. Αυτό µας επιτρέπει να
στέλνουµε και ένα µήνυµα σε όλους τους υπόλοιπους. Είναι και
διδακτικού χαρακτήρα. 

Πρακτικά, έχουµε και συγκεκριµένους πόρους οι οποίοι πηγαί-
νουν. Έχουµε βάλει στο ΕΣΠΑ του 2021 - 2027 δράσεις απορρύ-
πανσης και αποκατάστασης µολυσµένων αστικών και περιαστικών
περιοχών που περιλαµβάνουν και τον Ασωπό. 

Έχουν προγραµµατιστεί και ολοκληρώνονται µελέτες για την
ολοκληρωµένη διαχείριση των υδατικών συστηµάτων στην πε-
ριοχή του Ασωπού µε δικαιούχο τον Δήµο Τανάγρας. 

Και στο περιφερειακό πρόγραµµα Στερεάς Ελλάδος περιλαµ-
βάνεται η ανάπτυξη και λειτουργία παρατηρητηρίου υγείας και πε-
ριβάλλοντος στη ΛΑΠ Ασωπού, το οποίο ακριβώς θα µας
επιτρέψει να έχουµε και πολύ αυστηρότερη, αν θέλετε, καθηµε-
ρινή παρακολούθηση όλων όσων συµβαίνουν εκεί. 

Τέλος, στην προηγούµενη ιδιότητά µου, όταν ήµουν αρµόδιος
για το Ταµείο Ανάκαµψης κινηθήκαµε και δώσουµε πόρους και για
τα θέµατα των ΒΙΠΕ και υπάρχουν πρωτοβουλίες εκεί και των το-
πικών βιοµηχανιών. Δεν είναι όλες οι βιοµηχανίες ίδιες. Και είναι
λάθος να τις βάζουµε όλες στο ίδιο καλάθι. Γιατί όταν τις βάζουµε
στο ίδιο καλάθι, στο τέλος δεν τιµωρούµε αυτούς που θα έπρεπε
να τιµωρούµε. 

Όπου υπάρχουν όµως παραβάσεις, είτε προέρχονται οι µετρή-
σεις από πολίτες είτε από επιστηµονικούς οργανισµούς είτε οι κα-
ταγγελίες έρχονται στη Βουλή είτε µε οποιοδήποτε τρόπο, εµείς
δεσµευόµαστε ότι θα παρεµβαίνουµε και θα κινούµεθα πάντα
υπέρ του περιβάλλοντος και χωρίς να λαµβάνουµε καθόλου υπ’
όψιν ποιος είναι και γιατί το έκανε. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εγώ ευχαριστώ,

κύριε Υπουργέ. 
Ας καλωσορίσουµε και τα παιδιά. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι τη

συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία,
αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας
«ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία
του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βου-
λής, σαράντα οκτώ µαθήτριες και µαθητές και τέσσερις εκπαιδευ-
τικοί συνοδοί τους από το 15ο Γυµνάσιο Περιστερίου.

Σας καλωσορίζουµε. Σας ευχόµαστε καλή χρονιά και καλή
πρόοδο.

(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Πετύχατε τη λήξη της συνεδρίασης, µιας ειδικής συνεδρίασης

που γίνεται στη Βουλή που λέγεται κοινοβουλευτικός έλεγχος
όπου ένας Βουλευτής ρωτά και ο Υπουργός απαντά. 

ΑΘΗΝΑ ΛΙΝΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο επί προ-
σωπικού. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Δεν µπορώ να σας
δώσω τον λόγο. Δεν µπορώ. Με συγχωρείτε, αλλά στη διαδικα-
σία αυτή δεν µπορώ καθόλου. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση των
επίκαιρων ερωτήσεων. 

Δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 10.37’ λύεται η συνεδρίαση για αύριο, ηµέρα
Πέµπτη 11 Φεβρουαρίου 2024 και ώρα 10.00’, µε αντικείµενο ερ-
γασιών του Σώµατος: νοµοθετική εργασία, σύµφωνα µε τη συµ-
πληρωµατική ηµερήσια διάταξη που θα σας διανεµηθεί. 

Καληµέρα. Καλή χρονιά και πάλι, πάντα µε υγεία.
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